

Appendix A: List of analysed policy and legal documents

Case Study	Level of governance	Type of documents
Case Study 1: Flood	EU	- Directive 2007/60/EC of the European Parliament and of the Council of 23 October 2007 on the assessment and management of flood risks
	National	- §15a agreement among the federal state and the states of Lower Austria, Upper Austria and Vienna concerning flood protection along the river Danube 2007 - #mission2030 – Austrian Climate and Energy Strategy - Austrian Strategie for Climate Change Adaptation – Ministry for Climate Protection, Environment, Energy, Mobility, Innovation and Technology 2024 - BGBl. Nr. 215/1959, Wasserrechtsgesetz - BGBl. Nr. 201/1996, Katastrophenfondsgesetz - Guidelines for demarcating hazard zones for the National Water Engineering Administration – Ministry for Agriculture, Forestry, Environment and Water Management 2006 - Guidelines for hazard zoning – Ministry for Agriculture, Forestry, Environment and Water Management 2011 - Hazard Zoning Decree 1976 - Hazard Zoning Decree 2014 - Integrated National Energy and Climate Plan for Austria – Ministry for Climate Protection, Environment, Energy, Mobility, Innovation and Technology 2024 - National Flood Risk Management Plan – Ministry for Agriculture, Forestry, Environment and Water Management 2016 - National Flood Risk Management Plan – Ministry for Agriculture, Forestry, Environment and Water Management 2021 - National Strategy for Climate Change Adaptation 2017 - National Strategy for Climate Change Adaptation 2022
	Regional	- Building Code 2014, Lower Austria - Building Code 1994, Upper Austria - Guidelines for the implementation of planned relocations within the framework for passive flood protection – State of Lower Austria - Information according to the public press conference 22.10.2013 and 10.02.2015 – State of Upper Austria - Information according to the public press conference of the state governor, 12.02.2015 – State of Upper Austria - Law on Funding Hydraulic Structures 1985 - Lower Austria Spatial Planning Act 1968

		- Minutes of the advisory board concerning the flood protection in Eferding Basin 20.01.2014, 19.03.2014 and 17.07.2014 – State of Upper Austria - Provincial Planning Program 2017, Upper Austria - Spatial Planning Act 2014, Lower Austria - Spatial Planning Act 1994, Upper Austria - Structural Engineering Code 2013, Upper Austria
Case Study 2: Multi-seasonal drought	EU	- Europäischer Rechnungshof (Ed.), 2021. Nachhaltige Wassernutzung in der Landwirtschaft. Sonderbericht - European Commission, 2024. The common agricultural policy: 2023–27. European Commission
	National	- AMA, 2022. Information sheets and guidelines on conditionality within the CAP and on the Austrian agri-environmental programme ÖPUL 2023 - AMA, 2022. Richtlinien zur Fördermaßnahme Investitionen in die landwirtschaftliche Erzeugung (73-01) des GAP-Strategieplan Österreich 2023-2027, Burgenland - Balas, M., Felderer, A., Völler, S., Zeitz, F., Margelik, E., 2021. Zweiter Fortschrittsbericht zur österreichischen Strategie zur Anpassung an den Klimawandel. Bundesministerium für Klimaschutz, Umwelt, Energie, Mobilität, Innovation und Technologie, Wien - BGBl. Nr. 215/1959. Wasserrechtsgesetz - BGBl. Nr. 201/1996. Katastrophenfondsgesetz - BGBl. Nr. 225/1959. Vertrag zwischen der Republik Österreich und der Ungarischen Volksrepublik über die Regelung der wasserwirtschaftlichen Fragen im Grenzgebiet - BGBl. I Nr. 92/2018. Hagelversicherungs-Förderungsgesetz - Bundesministerium für Land- und Forstwirtschaft, Umwelt- und Wasserwirtschaft, 2009. Nationaler Gewässerbewirtschaftungsplan 2009 - NGP 2009. BMLFUW, Wien - Bundesministerium für Land- und Forstwirtschaft, Umwelt- und Wasserwirtschaft, 2017. Nationaler Gewässerbewirtschaftungsplan 2015. Wien - Bundesministerium für Land- und Forstwirtschaft, Regionen und Wasserwirtschaft, 2023. Sonderrichtlinie LE-Projektförderungen. Wien - Bundesministerium für Landwirtschaft, Regionen und Tourismus, 2022. Nationaler Gewässerbewirtschaftungsplan 2021. Wien - Bundesministerium für Nachhaltigkeit und Tourismus, 2018. Sonderrichtlinie Trockenheit 2018 - GAP-Strategieplan Österreich 2023-2027

		- Handler, F., 2019. Evaluierung 2019 des Programmes LE2014-2020. Schwerpunktbereich 5A. Wieselburg - Rechnungshof Österreich (Ed.), 2020. Nationalpark Neusiedler See – Seewinkel. Bericht des Rechnungshofes 2020/29. Wien - Rechnungshof Österreich (Ed.), 2020. Öffentliches Risikomanagement für die Landwirtschaft. Bericht des Rechnungshofes 2020/43. Wien - Rechnungshof Österreich (Ed.), 2025. Nationalpark Neusiedler See – Seewinkel; Follow-up-Überprüfung. Bericht des Rechnungshofes 2025/2 - Schriftliche parlamentarische Anfrage, 1993. Illegale Brunnen im nördlichen Burgenland
	Regional	- Amt der Burgenländischen Landesregierung, 2009. Wasserkonferenz Burgenland, Protokoll und Präsentationen - Amt der Burgenländischen Landesregierung, 2019. Sonderrichtlinie des Landes Burgenland zur Weiterentwicklung der biologischen Landwirtschaft - Amt der Burgenländischen Landesregierung, 2019. Burgenland 2050 (Klima- & Energiestrategie). Eisenstadt - Amt der Burgenländischen Landesregierung, 2020. Burgenland 2050 (Klima- & Energiestrategie). 2nd Edition, Eisenstadt - Amt der Burgenländischen Landesregierung (Ed.), 2020. Der Grüne Bericht Digital - Kaiser, M., Böhm-Ritter, B., 2020. Taskforce gegründet: „Der See darf nicht austrocknen“. Burgenländische Volkszeitung, Eisenstadt. https://www.bvz.at/burgenland/politik/wasser-zufuhr-taskforce-gegruendet-der-see-darf-nicht-austrocknen-burgenland-neusiedlersee-heinrich-dorner-taskforce-thomas-zechmeister-208551782 - Nationalpark Neusiedler See Seewinkel, 2023. Managementplan 2021-2031 - Reheis, W., 2020: Grundwasser Seewinkel – im Spannungsfeld unterschiedlicher Interessen. Mitteilungsblatt der Burgenländischen Landwirtschaftskammer, Eisenstadt - Sailer, C., 2022. Wasserfachliche Strategie. Vortrag im Rahmen des Runden Tisch zum Thema: Trockenheit im Seewinkel - Suske, W., Bieringer, G., Ellmauer, T., Horvath, K., Huber, J., Preisel, H., 2015. Managementplan Europaschutzgebiet Neusiedler See – Nordöstliches Leithagebirge. Wien - Wolfram, G., Blaschke, A.P., Hainz, R., Riedler, P., Zessner, M., 2020. Chemische und gewässerökologische Auswirkungen einer Dotation des Grundwassers im

		burgenländischen Seewinkel sowie des Neusiedler Sees mit Wasser aus der Moson-Donau. Gutachten im Auftrag des Amts der Burgenländischen Landesregierung
Case Study 3: COVID-19	EU	- [none]
	National	- Balas, M., Felderer, A., Völler, S., Zeitz, F., Margelik, E., 2021 Zweiter Fortschrittsbericht zur österreichischen Strategie zur Anpassung an den Klimawandel. Bundesministerium für Klimaschutz, Umwelt, Energie, Mobilität, Innovation und Technologie, Wien - BGBl. I Nr. 181/2021. Erneuerbaren-Ausbau-Gesetz - BGBl. I Nr. 106/2011. Klimaschutzgesetz - Bundesministerium für Digitalisierung und Wirtschaftsstandort, 2021. Förderungsrichtlinie "COVID-19-Investitionsprämie für Unternehmen" - Bundesministerium für Finanzen, 2022. Richtlinien zum Fixkostenzuschuss - Bundesministerium für Landwirtschaft, Regionen und Tourismus, 2014. TOP-TOURISMUS-IMPULS 2014 – 2020 - Bundesministerium für Nachhaltigkeit und Tourismus, 2019. Plan T - Bundesministerium für Nachhaltigkeit und Tourismus, 2019. Langfriststrategie 2050 - Österreich - Bundesminister für Wirtschaft, Familie und Jugend, 2010. Die neue österreichische Tourismusstrategie - ÖHT, 2020. Anschlussförderung zum „Coronavirus-Maßnahmenpaket für den Tourismus“
	Regional	- Land Tirol, 2019. Tiroler Tourismusförderung - Land Tirol, 2020. Tiroler Tourismusförderung - Land Tirol, 2021a. Leben mit Zukunft, Tiroler Nachhaltigkeits- und Klimastrategie - Land Tirol, 2021b. COVID-19 - Zinsenzuschüsse für Tiroler Unternehmen - Anschlussförderung zu ÖHT/AWS - Land Tirol, 2022a. Tiroler Tourismusgesetz 2006, Fassung 2022 - Land Tirol, 2022b. Tiroler Tourismusförderung - Land Tirol, Tirol Werbung, Wirtschaftskammer Tirol & Verband der Tiroler Tourismusverbände, 1991. Der Tiroler Weg 1991-1993 - Land Tirol, Tirol Werbung, Wirtschaftskammer Tirol & Verband der Tiroler Tourismusverbände, 2000. Der Tiroler Weg 2000-2008 - Land Tirol, Tirol Werbung, Wirtschaftskammer Tirol & Verband der Tiroler Tourismusverbände, 2008. Der Tiroler Weg 2008-2012

		- Land Tirol, Tirol Werbung, Wirtschaftskammer Tirol & Verband der Tiroler Tourismusverbände, 2015. Der Tiroler Weg 2015. - Land Tirol, Tirol Werbung, Wirtschaftskammer Tirol & Verband der Tiroler Tourismusverbände, 2021. Der Tiroler Weg. - LGBI. Nr.19/2006. Tiroler Tourismusgesetz 2006 - TTG 2006 - LGBI. Nr. 43/2022. Gesamte Rechtsvorschrift für Raumordnungsgesetz 2022, Tiroler - TROG 2022.
--	--	---